



# គម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅ មូលដ្ឋានសហគមន៍ (CDRR)

ADB - Grant 9178 - CAM



Japan Fund for Poverty Reduction



## មាតិកា

សេចក្តីផ្តើម

អ្នកទទួលបានផលប្រយោជន៍ពី  
គម្រោង CDRR

បង្ហាញពីបទពិសោធនៃការ  
គ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យ  
គ្រោះមហន្តរាយ

ប្រធានភូមិ និងប្រជាពលរដ្ឋបាន  
យល់ដឹងពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់  
បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ

ការប្តេជ្ញាចិត្ត

**ករណីសិក្សាលេខ ០៧៖ សមត្ថភាពក្នុងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះ  
មហន្តរាយនៅឃុំកំពង់គោ ស្រុកកំពង់ស្វាយ ខេត្តកំពង់ធំ ។**

### ■ សេចក្តីផ្តើម

យោងកិច្ចព្រមព្រៀងហិរញ្ញប្បទាន ចុះថ្ងៃទី២៧ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១៤ រវាងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងធនាគារ  
អភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី ដើម្បីអនុវត្តគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានក្នុងគោល  
បំណងដើម្បីកាត់បន្ថយនូវផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានដែលបណ្តាលមកពីគ្រោះទឹកជំនន់ និងគ្រោះមហន្តរាយដដែល  
ទៀតចំពោះសហគមន៍ ដែលងាយរងគ្រោះបំផុតនៅប្រទេសកម្ពុជា ជាពិសេសនៅក្នុងខេត្តគោលដៅទាំង០៦  
រួមមាន៖ ខេត្តកំពង់ចាម ខេត្តកំពង់ធំ ខេត្តសៀមរាប ខេត្តព្រៃវែង ខេត្តបាត់ដំបង និងខេត្តបន្ទាយមានជ័យ  
ព្រមទាំងមានសូចនាករស្តីពីការអនុវត្តការងារសំខាន់មួយដែលមានស្រាប់នៅក្នុងលទ្ធផលទី៤រួមមាន៖ (០១)  
ប្រមូលផ្តុំការអនុវត្តល្អ ៗ ករណីសិក្សា និងវិធីសាស្ត្រថ្មីៗនៅឃុំ ស្រុក និងខេត្តគោលដៅ (០២) រៀបចំសិក្ខា  
សាលាផ្សព្វផ្សាយនៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ និងថ្នាក់ជាតិ ព្រមទាំងប្រមូលទុក និងគ្រប់គ្រងឯកសារទាំងអស់នេះ  
តាមវិធីសាស្ត្រយូអង្វែង ។

គម្រោងនេះនឹងជួយដល់ឃុំចំនួន ៥៤ មកពី ១៨ ស្រុក នៃខេត្តទាំងប្រាំមួយដើម្បីរៀបចំផែនការគ្រប់គ្រង  
ហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្តនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ អគ្គលេខាធិការដ្ឋានគណៈកម្មាធិការ  
ជាតិគ្រប់គ្រងគ្រោះមហន្តរាយគឺជាស្ថាប័នប្រតិបត្តិ ចំណែកឯលេខាធិការដ្ឋានគណៈកម្មាធិការជាតិសម្រាប់  
អភិវឌ្ឍន៍ប្រជាធិបតេយ្យនៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ គឺជាស្ថាប័នអនុវត្ត។

### ■ អ្នកទទួលបានផលប្រយោជន៍ពីគម្រោង CDRR

ឃុំកំពង់គោ គឺជាឃុំមួយបិតនៅក្នុងស្រុកកំពង់ស្វាយ ខេត្តកំពង់ធំ ហើយក៏ជាឃុំមួយក្នុងចំណោមឃុំទាំងបី  
ដែលបិតក្នុងគោលដៅរបស់គម្រោងកាត់បន្ថយ ហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋាន។ ស្រុក  
កំពង់ស្វាយមានឃុំចំនួន ១១ និងភូមិចំនួន ៩៧ ប៉ុន្តែឃុំដែលបិតក្នុងគោលដៅគម្រោងមានតែចំនួន ០៣ឃុំ  
គឺ ឃុំកំពង់គោ ឃុំកំពង់ស្វាយ និងឃុំព្រៃគុយ។ នៅក្នុងករណីសិក្សាលើទីប្រាំពីរនេះក្រុមការងារយើងខ្ញុំបាន  
លើកយកឃុំកំពង់គោ មកសិក្សាបន្ត។

បើតាមភូមិសាស្ត្រឃុំកំពង់គោគឺជាឃុំមួយងាយទទួលរងគ្រោះទឹកជំនន់ជាងគេ ដោយសារមានភូមិសាស្ត្រជាប់ និងជិតជាមួយស្ទឹងសែន និងមានភូមិមួយចំនួនដែលកំពង់រស់នៅតាមបណ្តោយស្ទឹងសែន នឹងកំពង់តែទទួលរងគ្រោះមហន្តរាយជារៀងរាល់ឆ្នាំ។ តាមការសន្ទនាផ្តល់ជាមួយលោក ស៊ុន សាមាឌី គឺជាស្មៀនឃុំ ព្រមទាំងជាក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. នៅឃុំកំពង់គោបានមានប្រសាសន៍ថា “ឃុំកំពង់គោនេះមានគ្រួសារសរុបចំនួន ១,៥២៩គ្រួសារ ចំនួនប្រជាជនសរុប ៧,៤១៨នាក់ ស្ត្រីចំនួន ៣,៦៨៨នាក់ និងមានចំនួន ៤២គ្រួសារដែលជាស្ត្រីមេម៉ាយ (មេគ្រួសារ) សម្រាប់ចំនួនគ្រួសារដែលទទួលផលពីគម្រោងមានចំនួន ១,០៨២គ្រួសារ ក្នុងនោះស្ត្រីដែលជាមេគ្រួសារគឺចំនួន ៣៤គ្រួសារ ។ គ្រួសារទាំងអស់នេះបានទទួលផលពីគម្រោងរួមមានពីរប្រភេទគឺ៖ (១)ទទួលផលពីគម្រោងហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធខ្នាតតូច និង(២)ទទួលផលពីគម្រោងបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាព ” ។ បើតាមការបញ្ជាក់របស់លោក ស៊ុន សាមាឌី ថាសម្រាប់ផលបានទទួលពីគម្រោងហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធខ្នាតតូចមានដូចជា “(១) ទំបន់ឬផ្លូវអាចជាទីទួលសិរីភាពពេលមានគ្រោះទឹកជំនន់កើតឡើង (២) ជាទំនប់ទប់ទឹកមិនឲ្យហូរចូលភូមិពេលមានគ្រោះទឹកជំនន់ និង(៣) ធ្វើជាផ្លូវគមនាគមន៍ភ្ជាប់ពីជនបទមកសាលារៀន មន្ទីរពេទ្យ ទីប្រជុំជន និងទីក្រុង ។ល។ ” និងផលបានទទួលពីគម្រោងបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាពរួមមានដូចជា “(១) ប្រជាពលរដ្ឋយល់ដឹងពីការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងចេះតាមដានព័ត៌មាននៅលើប្រព័ន្ធប្រកាសអាសន្នរបស់ជាតិ (២) ប្រជាពលរដ្ឋយល់ដឹងពីសុខភាព និងអនាម័យនៅពេលគ្រោះមហន្តរាយកើត និងក្រោយកើតឡើង (៣) ប្រជាពលរដ្ឋយល់ដឹងពីវិធីការពារខ្លួន និងវិធីផ្សេងៗទៀតនៅពេលដែលមានគ្រោះទឹកជំនន់កើតឡើង និង(៤) សម្រាប់ក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. បានយល់ដឹង និងចេះ (ក)ផលិតរបាយការណ៍ក្នុងពេលមានហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយកើតឡើង (ខ) ការចូលរួមវិភាគស្ថានភាព (គ) ការសង្កេត និងការតាមដានត្រួតពិនិត្យមុខសញ្ញាគ្រោះថ្នាក់ (ឃ) ការប្រាស្រ័យទាក់ទង និងផែនការផ្សព្វផ្សាយ និងចែកចាយព័ត៌មាន និង(ង) ការរៀបចំសម្រាប់ឆ្លើយតបទាន់ពេលវេលា... ” ។

ទាំងអស់នេះគឺជាផលយ៉ាងច្រើនលើសលុបដែលប្រជាពលរដ្ឋ និងក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. នៅឃុំកំពង់គោបានទទួលបានពីគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានហើយលោក ស៊ុន សាមាឌី បានថ្លែងអំណរអរគុណចំពោះគម្រោងយ៉ាងច្រើន ។

**■ បង្ហាញពីបទពិសោធនៃការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ**

តាមរយៈបទពិសោធន៍ និងការចូលរួមដោយផ្ទាល់ជាច្រើនករណីទាក់ទងជាមួយគ្រោះមហន្តរាយក្នុងឃុំកំពង់គោចាប់តាំងពីឆ្នាំ ២០០៩ រហូតដល់បច្ចុប្បន្ននេះធ្វើអោយ លោក ស៊ុន សាមាឌី បានក្លាយទៅជាធនធានមនុស្សដ៏សំខាន់បំផុតសម្រាប់សាលាឃុំកំពង់គោ ក៏ដូចជាសម្រាប់អង្គការជាតិ និងអន្តរជាតិ ហើយនិងគម្រោងនានាដែលកំពង់ធ្វើការលើវិស័យគ្រោះមហន្តរាយនេះ។

តាមរយៈការជួបសន្ទនាដោយផ្ទាល់ លោក ស៊ុន សាមាឌី គឺជានិសិត្យម្នាក់ដែលកំពង់សិក្សាថ្នាក់បរិញ្ញាប័ត្រនៅក្នុងសាកលវិទ្យាល័យ ។ ដោយផ្អែកលើចំណេះដឹង និងបទពិសោធន៍ជាក់ស្តែងបានធ្វើឲ្យអ្នកលោក ស៊ុន សាមាឌី ក្លាយទៅជាធនធានដ៏សំខាន់ផ្នែកគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយសម្រាប់ឃុំកំពង់គោនេះជាក់ស្តែងមុននឹងមានគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋាន លោកបានទទួលការបណ្តុះបណ្តាលជាច្រើនជាមួយអង្គការជាតិ អន្តរជាតិ និងគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងគ្រោះមហន្តរាយដែលទាក់ទងជាមួយនឹងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋាន។ អ្នកស្រីមានជំនាញច្បាស់ទៅលើ (១) ការប្រើប្រាស់ប្រព័ន្ធបច្ចេកវិទ្យាព័ត៌មាន និងសារគមនាគមន៍ទាំងផ្នែកវីដេអូ និងទាន់ដើម្បីការប្រាស្រ័យទាក់ទងក្នុងការងារឆ្លើយតបគ្រោះមហន្តរាយក្នុងក្របខ័ណ្ឌថ្នាក់ក្រោមជាតិ ឧទាហរណ៍៖កម្មវិធីការិយាល័យ កម្មវិធីទូរលេខ អ៊ីមែល និងទំនាក់ទំនងសង្គម(ទាំងប្រព័ន្ធប្រតិបត្តិការលើ Android iPhone និង Desktops) ស្មាតហ្វូន កុំព្យូទ័រយូរដៃ កុំព្យូទ័រលើតុ ។ល។ (២) ចេះប្រមូលទិន្នន័យ

បាត់បង់ និងខូចខាត ប្រព័ន្ធប្រកាសអាសន្ន និងប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រង និងផ្តល់ទិន្នន័យទាន់ពេលវេលា (៣) ការផលិតរបាយការណ៍ក្នុងពេលមានហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយកើតឡើង ឧទាហរណ៍៖ ប្រាប់អំពីមុខសញ្ញា និងទីកន្លែង ទំហំ និងផលប៉ះពាល់ អ្នករងគ្រោះ វិធានការណ៍ និងការដោះស្រាយ ឬការឆ្លើយតប សំណូមពរ និងការផ្តល់យោបល់ ។ល។ និងបូកសរុបផែនការឆ្លើយតម និងការត្រៀមសង្គ្រោះបន្ទាន់ (៤) ការចូលរួមវិភាគស្ថានភាព (៥) ការសង្កេត និងការតាមដានត្រួតពិនិត្យមុខសញ្ញាគ្រោះថ្នាក់ (៦) ការប្រាស្រ័យទាក់ទង និងផែនការផ្សព្វផ្សាយ និងចែកចាយព័ត៌មាន និង(៧) ការរៀបចំសម្រាប់ឆ្លើយតបទាន់ពេលវេលា ។ នៅពេលនេះ សម្រាប់លោក ស៊ុន សាម៉ាឌី និងក្រុមការងារឃុំកំពង់គោទាំងអស់មានចិត្តរីករាយខ្លាំងណាស់នៅពេលមានគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានចូលក្នុងឃុំរបស់លោក ព្រោះថាគម្រោងនេះជួយឃុំ និងភូមិរបស់លោកយ៉ាងច្រើនលើសលុបក្នុងការជួយគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ ជាក់ស្តែងដូចជាការជួសជុលផ្លូវ និងលើកទំនប់ ការធ្វើផ្លូវថ្មី និងការដឹកនិងស្តារស្រះ ប្រឡាយដែលមានអ្នកទទួលបានជាកសិករយ៉ាងច្រើនលើសលុបពីគម្រោងនេះ។ ក្រៅអំពីផលជាក់ស្តែងទាំងអស់ព្រមជាមួយចំណេះដឹងដែលមានស្រាប់ដូចរៀបរាប់ខាងលើរបស់ឃុំ គម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានបានជួយបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាពបន្ថែមស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានដល់ក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. ទៀត។ ចំពោះក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. ឃុំកំពង់គោនិយាយជារួម និងចំពោះលោក ស៊ុន សាម៉ាឌី និយាយដោយលែកបានទទួលការបណ្តុះបណ្តាលជាច្រើនពីគម្រោង សម្រាប់លោកការបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាពគឺសំខាន់ណាស់ហើយលោកអាចទទួលបានចំណេះដឹង និងការអនុវត្តន៍ជាក់ស្តែងថ្មីៗបន្ថែមទៀតស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានដូចជា៖(១) ការចូលរួមអនុវត្តន៍ជាក់ស្តែងស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានតាមរយៈការធ្វើសមយុទ្ធនៅកន្លែង និងការធ្វើលំហាត់សមយុទ្ធជាច្រើនលើក (២) ការចូលរួមលំហាត់អនុវត្តន៍ផ្តល់ស្តីពីការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុ និងការធ្វើលទ្ធកម្ម (៣) ការចូលរួមអនុវត្តន៍ជាក់ស្តែងស្តីពីការចូលរួមវាយតម្លៃ និងការវិភាគហានិភ័យសម្រាប់ធ្វើការអភិវឌ្ឍផែនការកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (៤) ការអនុវត្តន៍ជាក់ស្តែងស្តីពីការប្រើប្រាស់ប្រព័ន្ធបច្ចេកវិទ្យាព័ត៌មាន និងសារគមនាគមន៍ទាំងផ្នែករឹង និងទាន់ចាប់តាំងពីកំរិតធម្មតា មធ្យម និងកំរិតខ្ពស់ និង (៥) ការបណ្តុះបណ្តាលផ្សេងៗទៀតដែលលោក ស៊ុន សាម៉ាឌី ទទួលបាន។

តាមប្រសាសន៍របស់លោក ស៊ុន សាម៉ាឌី បានបញ្ជាក់ថា “ឆ្លងតាមបទពិសោធន៍ និងការបណ្តុះបណ្តាលតាំងពីឆ្នាំ ២០០៩ មកដល់ពេលនេះលោកហ៊ាននិយាយថាអាចបម្រើប្រជាពលរដ្ឋនៅឃុំកំពង់គោបានយ៉ាងល្អ ព្រមជាមួយសមត្ថភាពការបណ្តុះបណ្តាលបន្តស្តីពីការកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅឲ្យអ្នកពាក់ព័ន្ធផ្សេងៗទៀតនៅឃុំរបស់លោកបាន” ។

**■ ប្រធានភូមិ និងប្រជាពលរដ្ឋបានយល់ដឹងពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ**

តាមរយៈការផ្សព្វផ្សាយដោយផ្ទាល់ និងទៀងទាត់ទៅឲ្យលោក ឬលោកស្រីប្រធានភូមិ និងប្រជាពលរដ្ឋដោយមិនគិតថាជាភូមិគោលដៅរបស់គម្រោង ពីលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. រាល់គ្រប់ពេលដែលមានការប្រជុំនៅតាមមូលដ្ឋានក៏ដូចជាការប្រជុំសំខាន់ៗនៅក្នុងសាលាឃុំ ។ លេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. បានយកចិត្តទុកដាក់យ៉ាងខ្លាំងចំពោះក្រុមការងារនៅក្នុងភូមិ (ប្រធានភូមិ ស្មៀនភូមិ និងប្រជាពលរដ្ឋ) ដោយលើកទឹកចិត្តអោយចូលរួមគ្រប់សកម្មភាពវាយតម្លៃ និងប្រាប់អំពីមុខសញ្ញា និងទីកន្លែង ទំហំ និងផលប៉ះពាល់ អ្នករងគ្រោះ វិធានការណ៍និងការដោះស្រាយ ឬការឆ្លើយតប សំណូមពរ ការផ្តល់យោបល់ ការសង្កេតនិងការតាមដានត្រួតពិនិត្យមុខសញ្ញាគ្រោះថ្នាក់ ការប្រាស្រ័យទាក់ទង និងផែនការផ្សព្វផ្សាយ និងចែកចាយព័ត៌មានទៅអោយប្រជាពលរដ្ឋទាន់ពេលវេលា។

គិតមកដល់ពេលនេះទាំងប្រជាពលរដ្ឋ និងទាំងក្រុមការងារភូមិបានយល់ច្រើនពីការកាត់បន្ថយហានិភ័យ គ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ បើប្រៀបធៀបទៅនឹងមុនឆ្នាំ ២០០៩ ជា ឧទាហរណ៍៖ ប្រជាពលរដ្ឋបានយល់ និងបានដឹងថាទីទួលសុវត្ថភាពនៅកន្លែងណា វិធីថែរក្សាសុខភាពអនាម័យនៅពេលមានគ្រោះទឹកជំនន់ និងក្រោយគ្រោះទឹកជំនន់....។ល។

■ **ការប្តេជ្ញាចិត្ត**

នៅចុងបញ្ចប់នេះលោក ស៊ុន សាមាឌី បានធ្វើការប្តេជ្ញាចិត្តដោយទឹកចិត្តរីករាយថា “ជួសមុខឲ្យក្រុមការងារ លេខាធិការដ្ឋាន គ.ជ.ប.យ. ឃុំកំពង់គោទាំងអស់ ខ្ញុំសូមប្តេជ្ញាចិត្តថានឹងខិតខំយកចំណេះដឹងដែលបានទទួល ពីគម្រោងទាំងអស់ទៅបម្រើប្រជាពលរដ្ឋនៅក្នុងឃុំកំពង់គោនេះអោយអស់ពីសមត្ថភាពដើម្បីជួយគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុឲ្យមានប្រសិទ្ធភាព ១០០% តាមរយៈការបណ្តុះបណ្តាល ការចែករំលែក និងផ្សព្វផ្សាយចំណេះដឹងស្តីពីគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយ ហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅឲ្យពួកគាត់ដោយផ្ទាល់” ។